
 

 

Η πιο ςυχνι προςτακτικι (θ ςυνοπτικι προςτακτικι) ςχθματίηεται από το θέμα του αορίςτου με 
τθν προςκικθ ςυγκεκριμζνων καταλιξεων: 

●   Στθν ενεργθτικι φωνι βάηουμε «-ε» και «-τε»: γράψε, γράψτε / μίλθςε, μιλιςτε. 
 
●   Στθν πακθτικι φωνι βάηουμε «-ου» και «-είτε»: γράψου, γραφτείτε / κοιμιςου, κοιμθκείτε. 
 
Συχνά πριν τισ καταλιξεισ υπάρχει ζνα *ι+ που προκαλεί πολλά ορκογραφικά λάκθ. 
 
 

 Α  Ενεργητική φωνή 
 
Στθν πρώτθ ςυηυγία (ριματα ςε -ω) τα πράγματα είναι εφκολα. Το *ι+ του ενεςτώτα δια- 
τθρείται ςτον αόριςτο, άρα και ςτθ ςυνοπτικι προςτακτικι: 
 

αρχίηω  >άρχιςα > άρχιςε, αρχίςτε 
αφήνω  >άφηςα > άφηςε, αφήςτε 
λφνω  >ζλυςα > λφςε, λφςτε 
δακρφηω >δάκρυςα > δάκρυςε, δακρφςτε 
κλείνω  >ζκλειςα > κλείςε, κλείςτε 
ακροίηα  > άκροιςα > άκροιςε, ακροίςτε 

 
Στθ δεφτερθ ςυηυγία (ριματα ςε -ώ) ο αόριςτοσ ςχθματίηεται κατά κανόνα ςε «-θςα». Αυτό το 
ιτα περνάει και ςτθ ςυνοπτικι προςτακτικι: 
 
βοθκϊ   >  βοικησα  > βοικησε, βοθκήστε 
οδθγϊ   > οδιγησα  > οδιγησε, οδθγήστε 
κρατϊ   > κράτησα  > κράτησε, κρατήστε 
χρθςιμοποιϊ   >  χρθςιμοποίησα  > χρθςιμοποίησε, χρθςιμοποιήστε 
 

αλλά: 
μεκϊ  > μζκυσα  > μζκυσε, μεκφστε 
 

 και: 
βουτϊ > βοφτηξα   > βοφτηξε, βουτήξτε 
τραβϊ > τράβηξα  > τράβηξε, τραβήξτε 
 

 Β  Παθητική φωνή 
 

Στθν πακθτικι φωνι το *ι+ εμφανίηεται μόνο ςτον πλθκυντικό και είναι πάντοτε «ει»: 
 
αφινομαι > αφζκθκα  >  αφζςου, αφεκείτε 

λφνομαι > λφκθκα  >  λφςου, λυκείτε                                                     

κρατιζμαι > κρατικθκα  >  κρατιςου, κρατθκείτε    
κινοφμαι  > κινικθκα  >  κινιςου, κινθκείτε 
 


